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Notes trimestrals
LA NOVA LLEI ESPANYOLA D'HABITACIÓ POPULAR

J_4ESnotes oficioses que sovint publica el Ministeri del Treball, ens donen
noves de l'estudi:que està fent-se, de les bases d'una futura llei de «cases

barates». En realitat, però, ho ignorem tot, del que aquesta nova Ilei serà.
L'exercici de la crítica no es presentaria, doncs, possible—encara que ens sembli
ésser tan convenient,—si no fos per l'existència d'un defecte de mètode, que
apareix en la gestació de la llei. Es evident que la llei haurà d'ésser aplicada,
encarnada pels municipis, pels grans municipis, particularment. Ells són els
què rebran els beneficis o els danys que la nova llei comporti. Ells saben la
mida de Ilurs necessitats, de Ilurs possibilitats económiques, i tenen un concepte
del que convindria que una llei de l'habitació fos, per a poder ésser ben
aplicada per ells. Sembla que seria interessant, doncs, que els organismes
encarregats de redactar la Ilei, no oblidessin l'existència dels cossos vius, damunt
dels quals ha d'ésser experimentada. La consulta als grans municipis és neces

sària, i, encara que fins avui no s'hagi fet, pot fer-se abans de que la llei es

presenti a les Corts. Aquesta consulta pot estalviar moltes dilacions parlamen
tàries i, sobretot, donaria a la Ilei un màxim d'eficàcia. El fracàs de la llei
vigent, el poc èxit de la llei anglesa, que es diu vol ésser imitada a Espanya, i
l'urgència del cas, ens fan aconsellar la precaució.

LA POLÍTICA TERRITORIAL DE L'AJUNTAMENT DE BARCELONA

Potser és excessiu parlar d'una veritable política de la terra, del nostre

Ajuntament. No obstant, les senyals exteriors del pensament municipal, auto
ritzen per a admetre que la llum va fent-se, lentament, dins la Casa Gran, i que
les qüestions de l'espai urbà, dels terrenys sobre els quals la ciutat viu, no són
absolutament menyspreuades, com antany. En els pressupostos extraordinaris
nous, es consignen qüantitats per a proseguir les adquisicions de terres, amb
varis destins. S'estableixen normes per a fer les adquisicions intatxablement
regulats i orgàniques. Es preveu l'utilització dels terrenys adquirits, no sols per
a parcs, sinó per a urbanitzacions-jardins. S'insinúen, àdhuc, les bases d'un
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NOTES TRIMESTRALS

Dels jardins de Montjuic.

futur control de l'economia dels terrenys i dels solars. En un mot, la distància

desconsoladora que, en aquest problema d'urbanisme, ens separa dels munici

pis moderns, té certes probabilitats d'escurçar-se. Devem felicitar-nos, sinó

d'altra cosa, de l'existència de l'intent lloable.

ELS JARDINS DE LA NOVA CIUTAT

L'atenció del públic es va fent molt viva sobre els nous jardins de Montjuic.
Es bo subratllar l'interès que desvetllen, i anotar la reacció d'optimisme que això

representa. Tantels qui:troben a faltar, a Montj uic, les estantisses combinacions
dels jardins passats de moda, com els que's plauen dins les senzilles composi
cions, d'un esperit més humà, s'agiten igualment al volt d'aquests nous jardins,
i en parlen i n'escriuen, i d'unes plantacions ignorades dalt la muntanya, en

fan els vergers ciutadans fresats de tothom, i que tothom estima com a cosa

nostra. Aquest interès és un presagi de més grans desenrotllaments dels jardins,
dins la Barcelona de demà. Es d'esperar que es pugui obtenir una continuitat

de gust, i que l'obra de Mr. J. C. N. Forestier, que ha salvat les vertents de la

Font del Gat de l'enuig cosmopolita, que a tanta gent fa badallar dins molts

jardins públics del món, no sigui malmesa als nous parcs de la novaCiutat.—H.
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Emparrat i escala, al Parc de AlonLjuic.

Habitacions per a convalescents de tuberculosi

Per referir-se a un tema molt discutit del problema general de la construcció

dels barris obrers, publiquem el següent article, degut a l'arquitecte D. Ramón

Reventós, de la disolta Comissió de Sanitat de l'Ajuntament de Barcelona. Cons

titueix l'exposició d'un punt de vista que no podrem oblidar, en voler resoldre
les nostres qüestions de l'habitació popular.—N. de la R.

En un interessant memoràndum del Dr. D. E. Chapman, sobre l'acció

a desenrotIlar per els governs locals de les colònies britàniques en la lluita

contra la tuberculosi, es tracten una sèrie de matèries que afecten a l'ensemps al
problema de l'habitació i al de l'higiene.

L'História del tractament de la tuberculosi sosté el punt de vista, cada dia

demostrat de nou, que aquesta malaltia és la mòrbida expressió de les insanes

condicions de vida de les modernes ciutats industrials. L'objecte que's proposa
assolir el Sanatori, és collocar l'individu atacat per la tuberculosi, en condicions

de vida que facin impossible l'adquisició d'aquesta malaltia a qui tingui pro
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pensió a adquirir-la, i que tendeixi a retardar-ne els funestíssims progressos en

aquells que n'han sigut atacats.
Fou aviat observat, no obstant, que la residència de cert número de mesos

en institucions d'aquesta mena era insuficient per assegurar als malalts pertenei
xents a classes treballadores, un beneficiós i durader resultat, i. sobretot, una

readquisició de la completa capacitat de treball. Quan el pacient retorna a les
condicions de vida sota les quals havia prèviament viscut i contret la malaltia,
—condicions caracteritzades per una insuficient o impròpia alimentació, aire
impur, insana o excessivament fatigant professió,—la recaiguda segueix ràpi
dament.

Es per evitar aquesta fatal recaiguda que ha estat suggerida de les
coiónies de ex-pacients.

L'objecte de la colònia és dedicar els pacients de tuberculosi a variades pro
fessions de útil i remuneratiu resultat, cada pacient adaptant-se ell mateix a

aquella mena de activitat per a la qual estigui més ben disposat. Així, en una

colònia d'aquesta mena, com es pot veure a Papworth Hall Colony, a Cam
bridgershire, els pacients troben ocupació en manta feina que's verifica a l'aire
lliure, com: avicultura, jardineria, cultiu de fruits, cultiu d'arbres, cultiu
d'abelles... i en locals tancats, en molts oficis saludables, com fusteria, saba
teria, etc...

Els pacients són retinguts en la colònia per tant temps com requereix com

pletar el tractament, restaurar la seva salut i refer la seva capacitat de
treball. Quan el terme de residència en la colònia ha estat complert, la qüestió
s'enfila cap a la consideració de la futura vida i ocupacions del pacient. Això
augmenta la dificultat de resoldre els múltiples i variadíssims problemes de
l'habitació, perquè és evidentment essencial que el pacient, en deixar la colònia,
no solament meni una vida sanitosa per lo que es refereix a son treball habi
tual, sinó que és necessari també que s'instali en una casa de condicions apro
piades al seu estat de salut.

En realitat, un estudi complert de tota la qüestió del tractament institucional
de la tuberculosi, condueix a que la prevenció i el post-tractament d'aquesta
malaltia és un problema d'habitació. Qual cosa equival a dir que si bé és precís
proveïr-se d'un tipus de casa que sigui disposat per a restablir la salut i retornar
la capacitat de treball als individus atacats de tuberculosi, és segurament de
major honestedat política preocupar-se d'un tipus de casa que previngui el
desenrotllo de la tuberculosi en aquells que no n'estan atacats.

Es necessari construir cases en sanitoses situacions, per a ésser habitades per
a la població afectada o propensa a la tuberculosi, i suficientment a la vora dels
obradors i fàbriques per a que el treballador pugui seguir el seu ordinari tre

ball, sense les molèsties d'un llarg desplassament. ElDr. Chapman suggereix que
el 4 ó bé el 5 per too de cases construïdesals nous barris, deurien ésser expressa
ment destinades als malalts tuberculosos de cada àrea. Admirable inspiració
que deuria cuidadosament tenir-se en compte en la resolució dels nostres pro
blemes d'habitació. Advertint, de passada, que no solament són necessàries les
cases higièniques, sinó que els tallers i fàbriques deuen ésser clars i saludables.
A l'objecte de lograr-ho, deuen disposar-se els barris industrials, segons els
principis fonamentals de la Ciutat-jardí. Es, gràcies a l'indiferència en aquestes
qüestions, que Barcelona ha sapigut conquerir i que manté encara un lloc tan
remarcable en l'escala de mortalitat de les més importants poblacions del món.

R. REVENTÓS, arquitecte.
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L'ESTADI CATALA

L'Estadi català

en el Parc de Montjuic de Barcelona

BARCELONA ha començat els treballs de construcció de l'Estadi Català, i al
mateix temps que ha presentat la seva candidatura per celebrar-hi la

VIII.a Olimpiada de l'any 24, està ja organitzant els primers Jocs Olímpics
Catalans pel 22.

Fou en 1887, que el baró de Coubertin va proposar la restauració dels antics

Jocs Grecs, i així en 1896 va celebrar-se a Atenas la I Olimpiada de l'Era Mo

derna, després d'una interrupció de tals reunions de 1563 anys. Va escollir-se

Atenas per pagar el tribut històric al gran poble grec, el que va volguer vestir
novament de pedres i marbres el seu ruinós Estadi, amb quin esforç va aixecar

el primer monument de les Olimpíades Modernes.
. Cada quatre anys, com antigament, i en els estadis de diferentes ciutats, es

celebren ara els Jocs anomenats Olímpics, que adquireixen cada vegada una

importància extraordinària.
Avui Atenas, Paris, Sn. Lluis, Londres, Estokolm, Berlin, Anvers, Torí,

Roma, Lió, Cambridge, Reims, Alexandria, Sant Francesc de Califòrnia,
Tacoma, Pavia, i moltes més ciutats, tenen el seu Estadi.

A nosaltres ens interesa parlar en aquestes pàgines de l'emplaçament de

l'Estadi Català, en el Parc de Montjuic, i detallar els caràcters de l'enllaç d'un

amb l'altre.
Situat l'Estadi en aquella part del Parc on deixen de desenrotllar-se els

jardins regulars, per fer-ho els naturalistes, amb les vàries pedreres i els

muntanyants allí existents i amb l'abundant plantació de pins, ens recorda la

manera com els grecs emplaçaven els seus estadis i els seus teatres oberts, entre

petites muntanyes, aprofitant-se així de la bellesa d'aquestes i de la especial
disposició del terreny per l'establiment de !es graderies. L'Estadi del nostre

Parc, es troba en el fons d'una molt antiga pedrera de 300 m. d'extensió. Un

espedat de 20 a 28 m. d'alçada, de roca rogenta, l'en marca d'un costat, i de

l'altre, ho és per la vertent d'un muntanyà en quina part superior s'hi desenrotlla
el passeig anomenat dels «ponts». En la part alta de la pedrera hi ha la plaça
de Sant Jordi i el Passeig Central.

Aixl emplaçat el nostre Estadi, no sols tindrà una originalitat de bellesa

natural, amb la gran pedrera de colors i tons sorprenents i amb l'arbrat que

l'envolta, sinó que ell mateix conseguirà a son temps completar aquell agradable
recó del parc. Els pabellons d'entrada, la gran tribuna coberta, l'arc de triomf

de l'arena i demés petites construccions, Iligades amb les plantacions per la

columnata superior de les grades, donarán al recinte el car2;cter de cosa viventa,
i les estàtues que collocades ordenadamet, es retallaràn i sobresortiràn del fons

obscur de les plantesque per la pedrera s'enfilin,ajudaran a definir la construcció,
que serà gran per les pròpies mides i noble per la seva composició. Recordem,
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ademés, que són força bells els passeigs i camins que per dintre el parc
condueixen a l'Estadi, essent ja una bona preparació per a ell.

Cal alegrar-se de com i on havem establert l'Estadi Català. Altres ciutats
sols Ii han donat un caràcter de interinitat, gens d'acord amb el treball constant
de la cultura física. I en altres, si bé hauran abocat medis i riqueses, les parets
aixecades al construir-lo en terreny pla l'han ofegat i separat dels seus entorns.

Per estar l'Estadi a dos kilómetres i mig de distància de la plaça de Cata
lunya, pot considerar-se'l dintre de la Ciutat. La gran via de les Corts Catalanes
i el Passeig central del Parc de l'Exposició, hi condueixen prou fàcil i solem
nialment. Aquesta bona condició d'emplaçament fa compendre el profit que
d'ell ne pot treure la Ciutat. A les nostres Olimpíades hi acudirà segurament
una nombrossíssima concurrència, que per les grans avingudes ciutadanes, es

dirigirà a l'espectacle de la lluita noble dels nostres atletes escollits.

J. MESTRES I FOSSAS, Arquitecte.

Cases familiars i cases en blocs
WUNA VISITA A LES EDIFICACIONS MUNICIPALS D'AMSTERDAM

VAIG aprofitar les reunions dels Comitès internacionals de l'Habitació i de
les Ciutats Jardins, a Brusselles, per a pendre part a la visita dels grups

d'habitacions d'llolanda. L'interès màxim el desvetllava Amsterdam. Aquesta
ciutat, d'importància comparable a la de Barcelona, ha emprès decididament la
resolució del seu problema de la casa, que allí, com aquí, es presenta agudíssim.
Considerant els dubtes que encara subsisteixen, en certs sectors de l'opinió
barcelonina, sobre quin ha d'ésser el tipus d'habitació que l'Ajuntament ha de

patrocinar—la casa bloc o la casa familiar,—desitjava jo informar als llegidors
de CIVITAS respecte l'adopció de la casa de pisos a Amsterdam, com a solució

preferida a les cases isolades. Entre nosaltres s'acostuma a donar l'exemple
d'Amsterdam i altres ciutats d'Holanda, com a argument decisiu en contra de
l'habitació familiar. Des de Barcelona estant, es deia que la solució d'Amsterdam
era la única que la realitat tolerava, i que, vora d'ella, el «cottage» anglès no

tenia més importància que la d'una Utopia ingènua.
Indubtablement, a Amsterdam abunden les cases en bloc. Les construccions

d'elles s'han fet metòdicament, per la gestió directa del municipi, moltes vega
des, i baix la direcció de persones de capacitat tècnica formidable, com Berlage.
Els que, des de Barcelona, retreuen l'exemple holandès, estan evidentment en
millor posició que no els que volen defensar una política municipal de cases

blocs, basant-se en exemples fragmentaris com els de París—fundació Rothschild,
per cas—i les cases de veYnatje edificades per l'Ajuntament de Brussel.les.

Però, en primer terme, les cases-bloc d'Amsterdam són de dimensions
moderades, de pocs pisos, i, en realitat, no corresponen a l'idea que veiem
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Cases-bloc de Amsterdam

Grup de cases familiars — Amsterdam
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Aspectes de la construcció semi-permanent a Holanda.

suscitar-se, entre nosaltres, de cases colossals, •muntanyes de cambres, cuines
i menjadors, on els homes trobin un ninxo en vida. El grup de la Transvaal

Straat, dirigit per l'arquitecte Dr. H. P. Berlage, és un exemple del cas corrent,

d'aquestes solucions-bloc de les habitacions obreres. Algunes, en certes condi

cions, tenen un pis més. En cap circunstància es tolera, no obstant, ni major
superposició, ni que existeixi més d'una habitació familiar en tota la profunditat
de la casa. De manera que els devants i els darreres sempre corresponen a una

sola família.
En segon terme, és precís dir que les autoritats tècniques municipals

d'Amsterdam, els arquitectes amb els quals vaig conviure, n dubten en dol
dre's de les condicions naturals del terreny, que els obliguen a la solució de les
cases de pisos. Quan una circumstància favorable es presenta, el municipi
imposa l'obligació de construir en forma de cases de poca alçada. Sols
allí on el terreny és absolutament baix, on necessita un terraplè de sorra de

tres a quatre metres d'alçada i un pilotatje costosíssim, és acceptat el tipus de
casa-bloc. Comptis que la quinta part del pressupost de construcció de cada
casa a Amsterdam, l'absorbeix el treball de fonaments. És, doncs, la limitació
del terreny edificable que «s'ha de construir expressament», com diuen els

arquitectes d'allà, el que força a Amsterdam a adoptar el tipus-bloc, en part
de les seves edificacions. No crec que a Barcelona es pugui alegar semblànt
dificultat, i sí, sols, les dificultats del cost en compra del terreny, que a tot

arreu es presenten i que a tot arreu es resolen. En els llocs on el terreny és menys
baix, s'han edificat, a Amsterdam, grups molt interessants de cases familiars o

per a dues famílies. Dues figures que es refereixen als grups de les entitats

«Eigen Haard» i «Patrimonium», a Nieuwendamnerham i a la Nachtegaalstraat,
respectivament, mostren les disposicions adoptades, que no hem ara de comen

tar en detall per no ésser del cas.

En tercer lloc, l'estudi del problema i solucions d'Amsterdam, dóna Ilum

sobre un altre aspecte de la discusió de les cases-bloc i les cases familiars. S'ha
dit aquí, a Barcelona, que la casa de pisos es presentava com a «solució provi
sional». Doncs. bé, als països que, com Holanda, apliquen les solucions provi
sionals, veiem l'exemple d'Amsterdam, on no s'ha construït ni una sola casa
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Barri d'habitacions familiars d'Amsterdam

bloc que no sigui permanent, i, en canvi, s'han alçat considerable nombre
d'habitacions «semi-permanents», sempre del tipus familiar i en urbanització
oberta.

L'habitació d'aquest tipus, és, en efecte, la que primer es presenta a l'esperit
qu-an es vol construir ràpidament. Ella és fàcil de construir en llargues sèries, la
seva estructura i els seus materials són senzills, i les seves condicions d'higiene
poden ésser elementals, mercès a la disposició molt oberta dels emplaçaments,
i a la poca aglomeració i superposició d'habitacions.

Les figures que acompanyen aquestes ratIles mostren els tipus d'habitacions

semi-permanents adoptats a Holanda, així com altres tipus de cases.

N. M. Runtó, arquitecte.

El parc de Pedralbes, al pressupost municipal

No hem de deixar passar inadvertida l'inclusió d'una quantitat destina

da al Parc de Pedralbes, al pressupost extraordinari, ara aprovat per
l'Ajuntament de Barcelona. Després de vàries peripècies, el parc de Pedralbes

es mou, des del camp dels projectes al de les realitats tangibles. És cert que
la consignació votada és reduïda, si es compara amb Ja magnitud de l'obra a

empendre. No és més que d'un milió de pessetes. No obstant, celebrem l'iniciació
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que aquest primer milió representa, com a nou pas que la Ciutat dóna, vers

l'ideal que nosaltres volem portar endavant.
de les adquisicions de terres a Pedralbes i Sant Pere Màrtir, no

pot ajornar-se ja més. Les edificacions creixen allí, i les comunicacions tran

vikies s'intensifiquen. Sabem el què aquests fets representen en l'economia

present dels terrenys. Perdre temps, és, en aquest respecte, perdre cabdals
públicsi, potser, malmetre l'ocasió de constituir un gran nucli d'espais lliures,
a l'oest de la nostra Ciutat.

La consignació votada ha d'ésser administrada per la Junta de l'Exposició,
que és la patrocinadora del projecte de Parc de que parlem.

D'Urbanització regional

TENIM bones notícies de l'acollida que els elements competents de la Man

comunitat de Catalunya han fet a la nostra suggestió, respecte d'una

«Conferència d'Urbanització regional». La qüestió esta subjecta a l'informació
del Cap de l'Ensenyament Tècnic, i no pot oferir-nos cap dubte que l'idea

exposada per nosaltres serà considerada molt atentament per dit servei de la
Mancomunitat. Esperem poder donar a nostres socis, a la pròxima edició de

CIVITAS, un esquema complert del que dita «Conferència» haurà d'ésser i de

tractar.

Bases per a l'edificació d'habitacions

per l'Ajuntament de Barcelona

MALGRAT haver-se reconegut que el problema de l'edificació d'habitacions

depassa els límits d'una qüestió municipal, i que és un problema
d'Estat, per la seva enorme trascendència social, econòmica i d'organització de

la terra i el tràfic, és de lloar que l'Ajuntament de Barcelona hagi entrat ardi
dament dins una acció, encaminada a una important construcció d'habitacions.

S'han votat deu milions de pessetes per a aquest objecte, xifra considerable si

l'acció de l'Estat fos un xic més perceptible del que fins ara ha estat.

Nosaltres hem fet n3tar els perills que una mala política de l'habitació

podria ocasionar. Vàrem cridar l'atenció vers les equivocades solucions que
semblaven ésser propugnades pel nostre Municipi. Perd, avui, sense esborrar
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la nostra opinió respecte de aquelles solucions, hem de dir que les «Bases» per
a l'edificació de cases populars, aprovades per l'Ajuntament de Barcelona, són
susceptibles de produir bons resultats, si en llurs desenrotllo i aplicació no es

desvirtuen. Les bases, de caràcter gairebé exclusivament econòmic, s'encaminen
a lograr un consorci entre el capital-terreny, ara inmovilitzat a causa de la falta

d'edificació, i el capital-diner, necessari per a laconstrucció. El primer, elterreny,
deu ésser ofert pels propietaris, als quals es garantitza la renda deguda; el segon,
el capital de construcció, és avençat per l'Ajuntament. Aquest capital de cons

trucció no és administrat pel Municipi, sinó per les entitats constructores,
directament interessades en lograr un preu mínim. L'elasticitat de les «Bases»
és tal, que permet variades solucions constructives i d'organització del treball.

Nosaltres, mirant el problema des del nostre punt de vista, podem consi
derar l'aprovació d'aquestes bases, com a quelcom favorable, que fa encara

possible el donar a l'edificació d'habitacions una solució «jardí», amb cases

espaiades, clares i sense la superposició de pisos, tan funesta a l'higiene com a

l'economia de la terra urbana.

Societat cívica "La Ciutat Jardí"

1^:Junta Generalordinària corresponent a l'any 1921, es celebrarà el divendres
dia 28 de Gener, a les set de la tarda, de primera convocatòria, i a dos quarts

de vuit, del mateix dia, de segona convocatòria, al local social, Passeig de Gràcia,
32, entressol. Com a extrém especial a tractar, deu mencionar—se el propòsit
d'estendre l'acció de la Societat, mitjançant una intensa propaganda dels
nostres ideals cívics, principalment a càrrec de la nostra revista CIVITAS.
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